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Secretaria 

fu 

 Acta de la sessió extraordinària del Ple  

  

Núm. de la sessió: 12 

Data: 7 de novembre de 2013 

Horari: de 17:00-18.45  hores 

Lloc: Sala Ple  

  

Hi assisteixen: 

  

Llista d’assistents 

FORS GARCIA, ESTANISLAU – alcalde 

VINYES VILA, RAMON – tinent d'alcalde  

QUINTERO ARAGON, MARIA BELEN - tinent d'alcalde 

FONTBONA ARBOS, SANTIAGO - tinent d'alcalde 

ESTRADA OCAÑA, LORENA - tinent d'alcalde 

ACERO CHERTA, ALEJANDRO - tinent d'alcalde 

PASCUAL RODRIGUEZ, ROMAN – regidor  

MIR JULIÀ, SUSANNA – regidora 

REAL IGLESIAS, SORAYA - regidora 

LLODRA NOGUERAS, JUAN MIGUEL – regidor  

ALMANSA ARAGON, JUAN JOSE - regidor 

ILLESCAS SÁNCHEZ, MARIA ISABEL - regidora 

BALLIU TENAS, MARIA ASSUMPCIÓ - regidora 

ROIG CASAS, ISABEL - regidora 

LOPEZ NAVARRO, JOSEP ANTONI - regidor 

MORENO NOGUÉ, ANNABEL - regidora 

CALDEIRA BACARDIT, DAVID - regidor  

ICARDO PAREDES, TERESA - secretaria per delegació  

  

  

1.- Aprovar la modificació crèdit 14/2013.- 

El tinent d’alcalde Sr. Vinyes dóna compte d’aquesta proposta d’acord:  
 
 
Suplement de Crèdit. 
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ATÈS que els suplements de crèdit es regulen a l’article 177 i 178 del RD Legislatiu 2/2004, de 
5 de març, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals i al 
Reial Decret 500/90, de 20 d’abril, que desenvolupa el Capítol 1r, Títol IV, en matèria de 
Pressupostos. 
 
ATÉS que de conformitat amb l’article 177 de l’ esmentat Reial Decret Legislatiu 2/2004, els 
mitjans o recursos que han de finançar el suplement de crèdit i el crèdit extraordinari son: el 
romanent líquid de tresoreria, majors ingressos efectivament recaptats que els previstos al 
Pressupost o anul·lació o baixa de crèdits d’altres aplicacions del pressupost no compromeses, 
les dotacions de les quals es considerin reduïbles sense pertorbació del servei. 
 
VIST que el proppassat 12 d’abril de 2013  s’aprovà la liquidació del Pressupost de 
l’Ajuntament d’Arenys de Mar amb romanent de tresoreria per a despeses generals positiu per 
import de 2.585.232 euros restant disponible una vegada aprovada les modificació de crèdit  
5/2012 un Romanent de Tresoreria de 2.297.612 euros.  
 
ATÈS que, d’acord amb l’art 35 RD 500/1990, de 20 d’abril, i amb la memòria d’alcaldia, hi ha 
diverses despeses específiques i determinades que no poden demorar- se fins a l’exercici 2014 
i per a les quals el crèdit pressupostari previst resulta insuficient i no pot ser objecte 
d’ampliació, tal i com s’explica en la esmentada memòria de l’alcalde – president, i d’acord amb 
el següent detall: 

 

Despesa Corrent 

 

� 20 920 22604 Defensa jurídica Administració general. Les diferents actuacions 
facturades durant l’any, han esgotat en escreix el crèdit inicial. És necessari 
suplementar l’ aplicació i la corresponent bossa vinculació jurídica per tal que pugui 
arribar fins a finals d’any. 

 

� 20 920 22706 Estudis i treballs tècnics. S’incrementa la dotació per tal de seguir 
amb l’execució del projecte de gestió documental. 

 

� 30 431 22100 Energia elèctrica mercat. S’incrementa la dotació perquè es puguin 
imputar les corresponents despeses fins a la finalització de l’exercici.  

 

� 50 155 210 i 50 155 215 Manteniment via pública i manteniment mobiliari 
serveis. S’incrementen les dotacions i la corresponent bossa de vinculació jurídica 
perquè es puguin comptabilitzar les corresponents despeses fins a final d’any.  

 

� 50 169 202 Lloguer edificis brigada. El lloguer simultani de les dues naus 
justifiquen el suplement de l’aplicació. 

� 50 163 213 Manteniment maquinària neteja viària. S’incrementa la dotació 
perquè es puguin imputar les corresponents despeses fins a la finalització de l’exercici.  

 

� 51 172 48901 Subvenció ADF Serralada de Montalt. A proposta de la regidoria 
de medi ambient s’amplia la subvenció prevista inicialment. 
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� 60 334 22100 Energia elèctrica centre Calisay cultura. S’augmenta la 
consignació perquè es puguin comptabilitzar les  despeses fins a acabar l’any.  

 

� 60 334 213 i 60 338 203 Manteniment instal·lacions i lloguer maquinària (...) 
festes cultura. Les diferents actuacions facturades durant l’any, han esgotat els 
crèdits inicials. És necessari suplementar les aplicacions i la corresponent bossa 
vinculació jurídica per tal que pugui arribar fins a finals de l’exercici. 

 

� 71 337 22609 Activitats culturals infància i joventut. La realització de l’activitat 
un “Nadal genial” fa necessari suplementar l’aplicació. 

� 71 337 22606 Conferències i cursets infància i joventut. L’ increment de 
l’aplicació es justifica per la realització de l’activitat “Aula de suport espai jove”. 

� 80 231 48906 Aportació CPEE l’Horitzó. S’augmenta el crèdit perquè s’han de 
subvencionar dos alumnes, d’acord amb les dades subministrades per la regidoria. 

 

Inversions 

 

� Projecte2012/2/PROMO/1 Inversions promoció econòmica. Resulta insuficient 
la consignació existent per l’execució de la nova escomesa elèctrica a l’edifici Xifré. 

 

� Projecte 2008/2/CULTU/2 Condicionament ampliació teatre. Es suplementa 
el crèdit existent per fer front a l’execució de la totalitat del projecte de reforma 
completa de l’edifici “Cal Vives”, com annex a l’edifici del teatre principal. 

 

Crèdits Extraordinaris 
 
ATÈS que els crèdits extraordinaris es regulen a l’article 177 i 178 del RD Legislatiu 2/2004, 
de 5 de març, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals i al 
Reial Decret 500/90, de 20 d’abril, que desenvolupa el Capítol 1r, Títol IV, en matèria de 
Pressupostos. 

 

ATÈS que, d’acord amb l’art 35 RD 500/1990, de 20 d’abril, i amb la memòria d’alcaldia, hi ha 
diverses despeses específiques i determinades que no poden demorar- se fins a l’exercici 2014 
i per a les quals no existeix  crèdit pressupostari, tal i com s’explica en la esmentada memòria 
de l’alcalde – president. 

 
Inversions 
 

� Projecte 2013/2/ASOCI/1 Inversions Pisos socials. La execució de la instal·lació 
de calefacció als quatre pisos del Rials Sa Clavella, coneguts com “els pisos dels 
mestres”, justifica la creació de l’aplicació. 

 

� Projecte 2013/2/URBAN/3 Inversió Rampa Riera. Es crea aquest nou projecte 
per poder realitzar la construcció d’una rampa, sota la nacional II, per facilitar la 
mobilitat i no haver de dependre de l’actual ascensor.  
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� Projecte 2013/2/SGRAL/2 Locals Xifré. S’habilita crèdit per tal de realitzar la  
rehabilitació dels locals dels jardins Xifré. 

 
ATÈS que existeixen sobrants de crèdit al PROJECTE 2008/2/URBAN/3, amb excés de 
finançament afectat, atès que el projecte ja es va finalitzar.  
 
ATÈS que les baixes de crèdit que financen projectes d’inversió procedeixen de projectes 
amb finançament afectat amb el que és necessari d’acord amb l’article 47.5 del Reial Decret 
500/90, de 20 d’abril desistir total o parcialment d’iniciar o continuar l’execució de la despesa. 
 
VISTA la memòria de l’alcalde - president. 
 
VIST l’ informe d’intervenció número 60/2013.  
 
És per tot això que es proposa al Ple l’adopció dels següents ACORDS: 
 
 
PRIMER.- Desistir de continuar la execució de la despesa que a continuació es detalla: 
 
Projecte Denominació Denominació

2008/2/URBAN/3 CONDICIONAMENT RIERA 40 155 619 CARRERS URBANISME

Aplicació

 
 
SEGON.-Aprovar inicialment la modificació de crèdit 14/2013 sota la modalitat de suplement 
de crèdit i crèdit extraordinari finançats amb romanent de tresoreria per a despeses generals I 
anul·lació o baixes de crèdit d’aplicacions del pressupost no compromeses, les dotacions de les 
quals es considerin reduïbles sense pertorbació del servei, segons el detall següent: 
 
1) AUGMENTS DE CRÈDIT

Denominació Import

20 920 22604 DEFENSA JURÍDICA ADMÓ. GRAL. 10.000,00

20 920 22706 ESTUDIS I TREBALLS TÈCNICS ADMÓ. GRAL. 5.000,00

30 431 22100 ENERGIA ELÈCTRICA (MERCAT) COMERÇ PROM. ECONÒMICA 9.000,00

50 155 210 MANTENIMENT VIA PÚBLICA BRIGADA I SERV. MUNICIPALS 9.000,00

50 155 215 MANTENIMENT MOBILIARI BRIGADA I SERV. MUNICIPALS 5.000,00

50 169 202 LLOGUER D'EDIFICIS BRIGADA I SERV. MUNICIPALS 7.500,00

50 163 213 MANT. MAQUINÀRIA, INST. I UTILLATGE NETEJA VIÀRIA BRIGADA I 5.000,00

51 172 48901 SUBVENCIÓ ADF SERRALADA MONTALT PER DESP. CORRENT 2.000,00

60 334 213 MANTENIMENT MAQUINÀRIA, INSTAL·LACIONS I UTILLATGE CULTURA 5.000,00

60 338 203 LLOGUER MAQUINARIA FESTES POPULARS CULTURA 7.000,00

60 334 22100 ENERGIA ELÈCTRICA CENTRE CALISAY CULTURA 8.500,00

62 332 212 MANTENIMENT EDIFICI CENTRE ESPRIU 2.600,00

71 337 22609 ACTIVITATS CULTURALS INFÀNCIA I JOVENTUT 7.250,00

71 337 22606 CONFERÈNCIES I CURSETS INFÀNCIA I JOVENTUT 4.000,00

80 231 48906 APORT. CPEE L'HORITZÓ-PINEDA. CONV.COL.LABORACIÓ CURS 2012-2013 300,00

TOTAL 87.150,00

Aplicació
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FINANÇAMENT

Denominació Import

87000 ROMANENT DE TRESORERIA PER A DESPESES GENERALS 87.150,00

TOTAL 87.150,00

B) Inversions

2) AUGMENTS DE CRÈDIT

Projecte Denominació Denominació Import

2012/2/PROMO/1 INVERSIONS PROMOCIÓ ECONÒMICA 30 430 622 EDIFICIS PROMOCIÓ ECONÒMICA 3.049,71

2008/2/CULTU/2 CONDICIONAMENT AMPLIACIÓ TEATRE 60 335 622 EDIFICIS I ALTRES CONSTRUCCIONS CULTURA 214.503,19

TOTAL 217.552,90

FINANÇAMENT

Denominació Import

87000 ROMANENT DE TRESORERIA PER A DESPESES GENERALS 217.552,90

TOTAL 217.552,90

CRÈDIT EXTRAORDINARI

A) Inversions

3) ALTES DE CRÈDIT

Projecte Denominació Denominació Import

2013/2/ASOCI/1 INVERSIONS PISOS SOCIALS 80 231 622 EDIFICIS ACCIÓ SOCIAL 8.800,00

2013/2/URBAN/3 INVERSIÓ RAMPA RIERA 40 155 609 CARRERS URBANISME 30.000,00

2013/2/SGRAL/2 LOCALS XIFRÉ 20 920 622 EDIFICIS AJUNTAMENT 165.528,00

TOTAL 204.328,00

B) FINANÇAMENT

BAIXES DE CRÈDIT

Projecte Denominació Denominació Import

2008/2/URBAN/3 CONDICIONAMENT RIERA 40 155 619 CARRERS URBANISME 98.536,49

87000 ROMANENT DE TRESORERIA PER A DESPESES GENERALS 105.791,51

TOTAL 105.791,51

Aplicació

Aplicació

Aplicació

Aplicació

Aplicació

  
 
TERCER.- Canviar la destinació de la fracció del préstec subscrit amb BBVA durant l’exercici 
2010, destinat inicialment al finançament del projecte 2008/2/URBAN/3, al finançament dels 
projectes 2013/2/URBAN/ 3 per import de 50.000 € i 2013/2/SGRAL/2 per import de 
48.536,49 €. 
 
 
QUART.- Publicar l’ acord anterior al BOP, per al tràmit d’informació pública, durant un 
període de 15 dies, d’acord amb el que disposa l’article 169 del Text refós de la Llei reguladora 
de les hisendes locals. En el supòsit de no produir-se reclamacions en el termini esmentat, 
l’acord de modificació del Pressupost de l’exercici 2013, s’entendrà definitivament aprovat per 
aquesta Corporació. 

 

 
La regidora Sra. Moreno en representació del grup municipal d’ERC manifesta literalment el 
que segueix: ERC votarà en contra d’aquesta modificació de crèdit ja que no compartim les 
raons ni els moments en que es fan aquestes modificacions, més tenint en compte que d’aquí 
menys d’un mes hi haurà el ple de pressupostos per a l’any 2014, per tant creiem que per tal 
de donar el valor que es mereixen els pressupostos municipals, els governs haurien de ser més 
rigorosos i preveure per un any cada una de les despeses. Les modificacions de crèdit haurien 
de ser puntuals i per motius concrets sobrevinguts que no podien preveure’s en el moment de 
l’aprovació del pressupost. No és aquest el tarannà d’aquest govern.  
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Però anem a pams: 
 
La partida de Defensa jurídica d’Administració general, que són, les despeses en assessoria i 
defensa jurídica de l’Ajuntament. La partida estava dotada en els pressupostos municipals en 
30.000.-€, i ara se li afegeixen 10.000.-€. A preguntes d’aquest grup municipal el regidor 
d’hisenda ens va dir que la partida s’havia quedat a 0, el que previsiblement, aquest ajuntament 
s’haurà gastat més de 40.000.-€ en un any en defensa jurídica. Vam demanar les minutes dels 
advocats,  però fa tres hores que ens han enviat un Excel però no hem estat capaços de 
desxifrar. Tenim més de 4 lletrats a la casa, el que seria interessant que aquests com a mínim 
facin els informes jurídics sobre els temes, i algunes de les compareixences als jutjats, al menys 
als contenciosos administratius. Ens hauríem de començar a plantejar aquesta possibilitat. Si a 
més aquesta defensa jurídica la porta a terme el mateix despatx d’advocats, s’ha de fer la seva 
contractació a través de la Llei de Contractes de l’Administració Pública, per complir així amb 
la transparència que tots desitgem. Així mateix, veiem que hi ha contractada una assessoria, 
gestoria que representa uns 15.000.-euros anuals. Quan no existia el servei de RRHH d'aquest 
ajuntament potser estava justificada aquesta despesa, però des de l'any 2008 existeix aquest 
servei, està dotat de 4 funcionaris i a més sembla ser que una d’elles és de les persones que 
cobra més de l'Ajuntament. Potser que s’ho plantegin.  
 
Energia elèctrica del mercat. S’incrementa en 9.000.-€. I ens preguntem: què passa amb el 
mercat? Portem dos anys i mig de mandat i el regidor de l’àrea es va omplir la boca en el 
mandat anterior sobre els grans projectes que realitzaria ell en el mercat municipal. I ara que 
és regidor des de fa dos anys i mig, què ha fet? Perquè el mercat municipal fa llàstima. El passat 
dijous 31, dia de la castanyada, vigília de festa, el mercat municipal a quarts de set de la tarda, 
estava desolat, semblava un mercat d’una república soviètica, o de Cuba en els temps de 
l’embargament de mercaderies... 7 parades obertes, 7. Gairebé no hi havia llum.... la veritat és 
que no convidava a entrar a comprar-hi. On és la audàcia del govern per arranjar aquesta 
situació?  
 
Lloguer edificis Brigada: Insòlit. Portem tot l’any sentint que la brigada es traslladaria a una 
nova nau. Una nova nau que es tan petita que s’ha hagut de llogar una altre nau per posar les 
carrosses de la cavalcada de reis. On els vehicles han d’estacionar-se a fora, on s’han d’ocupar 
els baixos de l’escola bressol per guardar-hi material que no cab a la nova brigada, on els 
operaris no poden tenir les eines i maquinària en condicions. I portem pagant com a mínim 9 
mesos dues naus i dos mesos tres naus. I l'Ajuntament s'ha gastat 70.000 euros en adecentar la 
nau nova. Això és estalvi? aquesta operació no ha sortit bé. La brigada havia de canviar de lloc 
o arranjar la nau, però pitjor no s’havia pogut fer. Els recordo que la Junta de compensació de 
Valldegata ponent  ens ha de cedir una parcel·la que era la destinada a la construcció de la 
nova nau de la brigada. S’havien demanat l'any 2009 pressupostos de naus prefabricades de 
10.000m2 de superfície, el que s’amortitzava en 5 anys i s’aconseguia una nau nova, gran on hi 
cabien totes les eines, vehicles, vestuaris, despatxos etc, i seria propietat de l'Ajuntament,. 
Això els hauria de fer reflexionar i admetre la seva responsabilitat en aquesta mala gestió. 
 
Inversions: sorprenent: primer ens gastem 3094 euros en una encomesa al Xifré i alhora 
invertim 214.503 en els locals del jardí del Xifré per posar-hi promoció econòmica. A banda de 
la intenció de deixar més abandonat l'edifici Xifré on a aquestes només l’habitarà el fantasma 
del Xifré. A preguntes d'aquest grup municipal sobre què s’hi pensa fer al Xifré, una vegada 
més respostes contradictòries. Un regidor diu que s'hi farà un alberg i l’altre un viver 
d’empreses. I mentre aquest govern es defineix, el Xifré es degrada i es corre el perill de 
perdre la subvenció del FEDER de l'any 2010, atorgada i no ens ho podem permetre, perquè 
aquest govern ja n’ha perdut una de subvenció del FEDER, la de l'any 2013 per presentar-la 
fora del termini. 



 
  
 
 
  

7

 
I sobre la rampa de la part baixa de la riera, no puc fer més que repetir el que he dit en 
nombroses ocasions en aquest ple: no seria més fàcil fer que l’ascensor que va costar molts 
diners d’instal·lar es fes funcionar? Estic segura que si els preguntéssim a les persones amb 
mobilitat reduïda o be que van amb cotxets, preferien no gastar-se aquests diners amb la 
rampa i fer que funcioni l’ascensor, per sentit comú i per economia municipal.  
 
Per tot això , ERC votarà en contra d'aquesta modificació, la catorzena en 11 mesos 
 
El regidor Sr. David Caldeira en representació del grup municipal de la CUP manifesta 
literalment el que segueix: La CUP a les modificacions de crèdit, sempre ens abstenim; i en 
aquesta també ho farem. No obstant això, no ens estarem de comentar una sèrie d’aspectes. 
D’entrada, sense valorar el concepte, ens sorprèn que s’utilitzi el romanent, allò que en una 
economia domèstica seria el raconet estalviat, doncs sorprèn que ara s’agafi diners del 
romanent no per despesa corrent, que ho podríem entendre, sinó que s’agafa per fer una 
inversió. Tot i que en altres legislatures això ja s’ha fet, perquè realment es pot fer, pensem 
que cal ser curosos a l’hora d’utilitzar el romanent que, com en una economia familiar, hauria 
de servir per casos d’emergència. I és això el que no veiem clar i ens preguntem fins quan 
podrem anar tirant del romanent, perquè de seguir així, tard o d’hora s’acabarà. També és 
cert, que amb les polítiques econòmiques del govern espanyol contra els ajuntaments, arribar a 
aquesta situació era ben previsible. Volem remarcar que qüestionem el procediment, no, però, 
la destinació que és executar el compromís que té l’Ajuntament amb la Societat Coral 
l’Esperança i que és l’ampliació llargament reivindicada del Teatre Principal. 
 
Si haver de fer ús del romanent ha de ser un fet irrenunciable, com a mínim, el que es podria 
haver fet és pagar les sentències injustes que l’Estat espanyol ens obliga a pagar, 2.300.000 
euros totals i 400.000 euros aquest 2013, i, amb el que ens estalviaríem d’interessos que 
actualment estem pagant, podríem començar l’obra del Principal. I diem això perquè tenim clar 
que fins que no es pagui la totalitat de les sentències no podrem començar les accions legals 
per acabar demostrant que hi va haver una actuació irregular d’alguns responsables municipals i 
que, alhora, el poble d’Arenys és innocent i no hauria d’haver pagat ni un duro d’aquestes 
sentències. 
 
Un altre aspecte que ens sobta d’aquesta modificació de crèdit és la poca voluntat de l’equip 
de govern perquè el Xifré acabi essent un equipament municipal útil. Ara resulta que potser, 
perquè tampoc ho tenen clar, doncs potser Promoció econòmica deixarà el Xifré i anirà uns 
quants metres més enllà a sota la balconada. Se’ns diu que el Xifré és un edifici vell, que els 
tancaments de finestres no funcionen. I en ves d’invertir en l’edifici, si més no en la part que 
ocupa Promoció econòmica, doncs decideixen anar a l’espai de sota la balconada, que també 
s’ha d’adequar perquè, entre altres coses, quan plou té moltes goteres i filtracions d’aigua. I a 
tot això, cal afegir que s’arregla l’escomesa elèctrica de l’edifici, que ens sembla molt bé, i 
alhora Promoció econòmica no sap si marxarà. Això, si em permeten, sembla el joc dels 
disbarats. 
 
Hi ha altres aspectes que ens semblen encertats, com és la rampa d’accés a la platja per davant 
de can Còrdova. Però, altre cop ens preguntem si calia fer una modificació de crèdit ara. Els 
pressupostos es portaran a ple el mes vinent i entenem que hauria d’haver estat contemplat 
pel 2014 en el capítol d’inversions. I, d’altra banda, esperem que l’existència de la rampa 
impliqui la desaparició de l’ascensor. Si no és així, pagarem per un ascensor que cada dos per 
tres no funciona, i que per tant s’ha d’arreglar, i pagarem per fer la rampa. Cal ser eficaços i 
racionalitzar la despesa. 
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I per acabar, el cost de l’energia elèctrica d’aquesta modificació puja fins a la xifra de més de 
17.000 euros. Però aquí cal recordar que inicialment, al pressupost d’aquest any ja hi havia una 
consignació de 648.000 euros, 108 milions de pessetes, pel consum elèctric dels edificis 
municipals. Aquí no ens estendrem perquè sistemàticament ho anem repetint, però sí que 
direm que cal replantejar el model energètic dels edificis municipals: a qui contractem i com 
caminem progressivament per anar instal·lant generadors d’energia alternativa als edificis 
municipals. Amb això aconseguiríem a mitjà termini una autonomia energètica que, 
directament, podria esdevenir un benefici ecològic i econòmic per l’administració. 
 
Remarcats aquests aspectes, i atès el fet de no ser nosaltres mateixos qui gestionem i decidim 
com administrem aquests diners, i el fet de no compartir consignacions que pensem que són 
del tot innecessàries, el sentit del vot de la CUP en aquest punt no pot ser favorable. 
 
La regidora Sra. Balliu en representació del grup municipal d’ICV manifesta literalment el que 
segueix: 
 
Avui es porta a Ple una nova modificació de crèdit, motivada per  la possibilitat de poder 
utilitzar una part del romanent acumulat i que es pot utilitzar per cobrir despesa corrent i 
també per inversió. 
 
 Ja els avancem que el sentit del nostre vot serà l’abstenció i passarem a argumentar el motiu. 
Celebrem que es pugui utilitzar una part del romanent per  algunes de les despeses 
específiques i que en alguns casos no poden demorar-se  fins l’exercici 2014.  Podem  estar 
d’acord per exemple en utilitzar-lo  per incrementar algunes partides com l’aportació destinada 
a subvencionar a dos alumnes discapacitats del CPEE l’Horitzó  per donar suport a la seva 
escolarització i que necessiten desplaçar-se a centres fora vila o amb la inversió per instal·lar 
calefacció en pisos socials de l’Ajuntament. També podem estar d’acord  amb la inversió 
prevista per construir una rampa d’accés per facilitar la mobilitat, que dona solució a demandes 
reals de la ciutadania. En aquest cas cal però que es posin en contacte amb persones 
susceptibles d’utilitzar-la, ja que vist el projecte,  el desnivell i la complexitat de l’obra, potser 
caldrà preveure si realment serà factible l’ús real de a mateixa per gent amb mobilitat reduïda. 
 
També, fins i tot  amb inversions com la que es vol utilitzar per a execució de la  nova 
escomesa elèctrica a l’edifici Xifré, per què son despeses justificades, reals  i que pensen amb 
les persones.  
 
Podem estar d’acord que es faci una nova reserva de diners per a l’ampliació del Teatre 
Principal en la seva primera fase, projecte al que donarem suport, però creiem que s’haguessin 
pogut esperar a la celebració de la reunió que han demanat els membres de la Societat Coral 
l’Esperança amb tots els grups polítics municipals. També nosaltres tenim dret a conèixer i 
opinar com es troben les negociacions hores d’ara, i més pensant que és un projecte de passat, 
present però de futur a anys vista. 
 
No podem però estar d’acord per exemple en  modificacions de crèdit, que son ampliacions 
encobertes de partides del pressupost que suposen despeses elevades i injustificades com el 
lloguer dels edificis de la Brigada, i que encobreixen errors, falta de planificació i manca de 
rigor del govern municipal. Hem de recordar, que malgrat s’ha dit públicament  que amb  el 
canvi d’ubicació de la nova  nau de la brigada s’estalviaven despeses considerables en el seu 
lloguer. Res més lluny de la realitat. Ja hem manifestat en altres ocasions que  no és cert aquest 
estalvi,  que durant més de quinze mesos, és a dir més d’un any i mig, s’ha estat pagant per 
duplicat  i fins i tot els dos últims mesos per triplicat, el lloguer dels edificis que utilitza la 
brigada municipal. No costa gaire fer números. Més de  90.000 euros ,  més de sis mil al mes.  
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A més si hem de sumar el que ha costat  l’acondicionament  parcial de la nova ubicació, uns 
75.000 euros  que de moment s’hi s’han destinat. I dic de moment  per que en cap cas les 
obres s’han finalitzat.  Resta pendent encara arranjar la part destinada a administració i a 
oficines. No veiem a on hi ha l’estalvi i per aquest motiu no veiem bé que s’hagi d’anar 
suplementant aquesta partida  dedicada a lloguers  amb  7.500 euros més, que poden anar a 
cobrir despeses més urgents ens aquest moments  de greu context econòmic i social. 
 
Tampoc  entenem la manca de previsió d’algunes regidories,  que cada any  realitzen les 
mateixes activitats i no les contemplen en el pressupost anual o  el que es pitjor que vinculen 
partides  i no tenen en compte els necessitats de les mateixes. 
 
Una altra proposta també elevada i que creiem que en aquests moments del tot injustificada, és 
la inversió  per rehabilitar els locals dels jardins del Xifré per fer-hi dependències municipals. 
 
Destinar la quantitat  165.000 euros, quant tenim encara pendent de resoldre el Pla 
d’equipaments del municipi és inconcebible.  No s’ha fet ni una reunió en aquest sentit per 
parlar dels equipaments, del seu estat ni tampoc del destí futur de la majoria d’ells. Mentre 
tenim edificis municipals, patrimoni que no sabem que fer-ne i que es deteriora per moment.  
Creiem en aquest cas, que les despeses en aquestes accions, costen molts diners i que no 
podem anar fent  equipaments que després també ens costaran de mantenir en un futur.  En 
aquest moments entendríem que  rehabilitar espais que ja estan en funcionament, optimitzant 
els recursos dels que disposem hagués estat la millor opció. 
 
Una vegada més també es procedeix a incrementar la dotació de l'arxiu en estudis i treballs 
tècnics, aquesta vegada en 5.000 euros. La darrera recordem que va ser de en 4000 euros per 
cobrir les tasques d’un  projecte documental que s’està portant a terme a l’Arxiu . Res a dir, 
no podem deixar que el nostre patrimoni històric quedi deixat de la ma de Déu, en aquest cas 
per seguir digitalitzant  documentació municipal però ara hi aportem 5.000 euros per només 
tres mesos de feina.  
 
Entenent que hi ha despeses i inversions  justificades,  que en molts casos compartim,  però 
tenint en compte la manca d’informació facilitada, la indefinició de la documentació presentada 
per justificar la modificació algunes de les partides previstes i perquè tampoc compartim alguna 
de les despeses i inversions previstes  en aquesta modificació, el nostre vot serà l’abstenció.  
 
El tinent d’alcalde Sr. Vinyes diu que el romanent cal utilitzar-lo ara, tot i que els 
pressupostos siguin aviat. El tema de la rampa s’ha atorgat ara i ha d’estar feta abans d’estiu, 
per tant, cal incloure-la a la modificació per fer-la ara.  
 
Serà complicat tenir finançament el primers 6 mesos de l’any vinent, per això s’inclouen 
aquestes dues obres. 
 
La defensa jurídica ens està surtin molt cara, sobretot en el tema de la defensa jurídica pel que 
fa al contenciós contra l’anterior secretari, evidentment no és una situació desitjable, però hi 
és. 
 
La nau de la brigada era necessari fer obres i les havia de fer la brigada, per això s’ha allargat 
tant en el temps, tot i que resulta força més econòmic que pagar una empresa i es creu que en 
general es milloraran totes les condicions de l’espai de la brigada. 
 
Sotmesa aquesta proposta a votació, s’aprova per majoria absoluta amb el sentit 
del vot següent: 
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Vots a favor: 5 vots de CiU, 4 vots del PSC, 2 vots PP, 1 vot Bloc Municipal, 
Vots en contra: 1 ERC  
Vots d’abstenció: 1 vot CUP i 3 vots d’ICV 
 
2.- Aprovar Ordenances Fiscals pe a l’any 2014.-  
 
 El tinent d’alcalde Sr. Vinyes dóna compte d’aquesta proposta d’acord:  
 
EL  text refós de la Llei reguladora de les Hisendes Locals,  aprovat pel Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març,  estableix en els seus articles 15 a 19 el procediment per a l’aprovació i 
modificació de les Ordenances fiscals reguladores dels tributs locals. 
 
En el cas d’imposició de nous tributs, les Ordenances fiscals hauran d’ aprovar- se 
simultàniament a l’adopció dels respectius acords d’imposició. L’article 16.1 del text legal 
esmentat estableix que les Ordenances fiscals contindran com a mínim la determinació dels 
elements tributaris, el règim de declaració i d’ingrés, així com les dates d’aprovació i d’inici de 
la seva aplicació. 
 
Quan es modifiquen les Ordenances fiscals, els acords de modificació hauran de contenir la 
nova redacció dels preceptes afectats. 
 
La publicació dels textos actualitzats de les ordenances fiscals municipals resulta necessària, a fi 
de donar compliment al que estableix l’article 85 de la  Llei 58/2003, de 17 de desembre, 
General Tributària, ja que aquestes han de complir la doble funció de servir com a eina 
normativa fonamental de gestió dels tributs locals i alhora comunicació informativa amb els 
ciutadans. 
 
Així mateix, la Disposició addicional quarta, apartat 3, de la Llei General Tributària, i l’article 
12 del text refós de la Llei reguladora de les Hisendes Locals possibiliten que les Entitats locals 
adaptin l’aplicació de la normativa tributària general al règim d’organització i funcionament 
propi de cada Entitat, previsió aquesta que justifica la proposta d’aprovar i mantenir 
actualitzada, amb les modificacions que s’escaiguin, una Ordenança General, redactada a 
l’empara de l’article 106.2 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les Bases del Règim 
Local. 
 
En aquest sentit, les modificacions introduïdes als textos de les ordenances fiscals municipals 
obeeixen al compliment de les previsions normatives esmentades anteriorment. 
 
Vistos els informes tècnic econòmics a què es refereix l’article 25 del text refós de la Llei 
reguladora de les Hisendes Locals, en els quals es posa de manifest el valor de mercat de la 
utilitat derivada de la utilització privativa o aprofitament especial del domini públic local en 
cadascú dels supòsits que originen la imposició de taxes o la modificació de les seves tarifes. 
 
Verificat que, en relació a les taxes per prestació de serveis públics o realització d’activitats 
administratives de competència local, que s’imposen o es modifiquen, l’ import de la recaptació 
estimada no excedeix, en el seu conjunt, del cost previsible del servei o activitat que es 
prestarà, conforme al que preveu l’article 24.2 del text refós de la Llei reguladora de les 
Hisendes Locals. 
 
Verificat que, en relació als preus públics per la prestació de serveis públics o realització 
d’activitats administratives de competència local, que s’imposen o modifiquen, els imports 
cobreixen el cost del servei prestat o de l’activitat realitzada, llevat quan existeixen raons 
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socials, benèfiques, culturals o d’interès públic que ho aconsellen, conforme al que preveu 
l’article 44 del TRHL. 
 
Vista la Memòria de l’Alcaldia i l’informe de la Intervenció 61. 
 
Vist el dictamen favorable de la Comissió informativa. 
 
Vista la proposta d’esmenes presentades al Ple en data 6 de novembre d’enguany.  
 
Atès que les esmentades esmenes ha estat debatudes a la Junta de Portaveus. 
 
Vist l’informe favorable de la Intervenció municipal sobre la viabilitat de les anteriors esmenes. 
 
Per tot l’anterior, es proposa al Ple l’adopció  dels següents acords 
 
PRIMER.- Aprovar provisionalment la modificació de l’Ordenança General de Gestió, 
Inspecció i Recaptació dels ingressos de dret públic municipals que haurà de regir per a 
l’exercici 2014 i següents.  
 
SEGON.- Aprovar provisionalment per a l’exercici de 2014 i següents la modificació de les 
Ordenances fiscals que a continuació es relacionen segons figuren a l’annex d’aquest acord del 
qual forma part a tots els efectes legals: 
 
Ordenança Fiscal número 1 Reguladora de l’ Impost sobre béns immobles. 
Ordenança Fiscal número 3 Reguladora de l’ Impost sobre vehicles de tracció 

mecànica. 
Ordenança Fiscal número 4 Reguladora de l’Impost sobre l’increment del valor dels 

terrenys de naturalesa urbana. 
Ordenança Fiscal número 6 Reguladora de l’Impost sobre construccions, 

instal·lacions i obres. 
Ordenança Fiscal número 7 Reguladora de la taxa per expedició de documents 

administratius 
 

Ordenança Fiscal número 8 Reguladora de la Taxa del cementiri municipal. 
Ordenança Fiscal número 10 Reguladora de la Taxa per la prestació dels serveis 

d’intervenció administrativa en l’activitat dels ciutadans i 
les empreses a través del sotmetiment a prèvia llicència, 
comunicació prèvia o declaració responsable i pels 
controls posteriors a l’ inici de les activitats, els controls 
periòdics i les revisions periòdiques 

Ordenança Fiscal número 11  Reguladora de la Taxa de servei de vigilància especial. 
Ordenança Fiscal número 12 Reguladora de la Taxa per la prestació del servei de 

gestió de residus municipals. 
Ordenança Fiscal número 13 Reguladora de la taxa pel servei de clavegueram. 
Ordenança Fiscal número 15 Reguladora de la taxa per retirada de vehicles 

abandonats o estacionats defectuosament a la via 
pública. 

Ordenança Fiscal número 16 Reguladora de la Taxa del Mercat. 
Ordenança Fiscal número 17 Reguladora de la Taxa per llicències o la comprovació 

d’activitats comunicades en matèria d’urbanisme. 
Ordenança Fiscal número 18 Reguladora de les taxes per prestació de serveis i 

activitats 
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Ordenança Fiscal número 23 Reguladora de la Taxa per ocupació de terrenys d’ús 
públic amb taules i cadires amb finalitat lucrativa. 

Ordenança Fiscal número 24 Reguladora de la Taxa per parades barraques, casetes de 
venda, espectacles o atraccions situats en terrenys d’ús 
públic i indústries del carrer i ambulants i rodatges 
cinematogràfics. 
 

Ordenança fiscal número 26 Reguladora de la Taxa per utilització privativa o 
aprofitament especial de la via pública amb entrada de 
vehicles a través de les voreres o de qualsevol altre 
espai de domini públic local i les reserves de via pública 
per aparcament, càrrega i descàrrega de mercaderies de 
qualsevol mena.  

Ordenança fiscal número 28 Reguladora de la Taxa per la utilització privativa de les 
dependències municipals 

 
TERCER.- Aprovar provisionalment per a l’exercici 2014 i següents la modificació de 
l’Ordenança reguladora de preus públics i la modificació del preus que es recullen en l’annex 
de tarifes, segons figura a l’annex d’aquest acord del qual forma part a tots els efectes legals. 
 
QUART.- Aprovar provisionalment per a l’exercici 2014 i següents la modificació de les 
Ordenança número 33 reguladora del preu públic per a la prestació del servei d’atenció 
domiciliària, segons figura a l’annex d’aquest acord del qual forma part a tots els efectes legals. 
 
CINQUÈ.-  Indicar que el text de les Ordenances que s’especifiquen seguidament, és 
coincident en tot allò que constitueix prescripció legal d’obligatòria i general aplicació amb el 
model aprovat per la Diputació de Barcelona i publicat al Butlletí Oficial de la Província de 30 
de setembre de 2013: 
 
Ordenança Fiscal número 1 Reguladora de l’ Impost sobre béns immobles. 
Ordenança Fiscal número 3 Reguladora de l’ Impost sobre vehicles de tracció 

mecànica. 
Ordenança Fiscal número 4 Reguladora de l’ Impost sobre l’increment del valor dels 

terrenys de naturalesa urbana. 
Ordenança Fiscal número 6 Reguladora de l’ Impost sobre construccions, 

instal·lacions i obres. 
 
SISÈ.- Els acords definitius en matèria de derogació, aprovació i modificació  d’Ordenances 
fiscals per a l’exercici de 2014, seran objecte de publicació en el Butlletí Oficial de la Província 
sota els criteris següents: 
 
1) Es publicaran íntegrament els elements tributaris de determinació obligatòria per part de 
l’Ajuntament, així com els preceptes que difereixin del model proposat i aprovat per la 
Diputació de Barcelona. 
 
2) Mitjançant remissió expressa al text/model aprovat per la Diputació de Barcelona i publicat 
al Butlletí Oficial de la Província de data 30 de setembre de 2013, es farà pública l’adaptació del 
text de les Ordenances fiscals detallades seguidament:  
 
Ordenança Fiscal número 1 Reguladora de l’ Impost sobre béns immobles. 
Ordenança Fiscal número 3 Reguladora de l’ Impost sobre vehicles de tracció 

mecànica. 
Ordenança Fiscal número 4 Reguladora de l’ Impost sobre l’increment del valor dels 
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terrenys de naturalesa urbana. 
Ordenança Fiscal número 6 Reguladora de l’ Impost sobre construccions, 

instal·lacions i obres. 
 
SETÈ.- Exposar al públic en el tauler d’anuncis de l’Ajuntament els anteriors acords 
provisionals, així com el text complet de les Ordenances fiscals modificades i de l’Ordenança 
general de preus públics, durant el termini de trenta dies hàbils, comptats des del dia següent al 
de la publicació de l’anunci d’exposició en el Butlletí Oficial de la Província. 
 
VUITÈ.- Publicar l’anunci d’exposició en un diari de gran difusió de la província. 
 
NOVÈ.- Considerar definitivament aprovats els acords provisionals adoptats, sense cap més 
tràmit, un cop finalitzat el període d’exposició pública sense que s’hagin presentat 
reclamacions. 
 
DESÈ.- Publicar al Butlletí Oficial de la Província els acords definitius i els textos íntegres de 
les modificacions introduïdes, les quals entraran en vigor el dia 1r de gener de 2014 i regiran 
mentre no se n’acordi la modificació o derogació. 
 
En la junta de portaveus s’han fet petites modificacions per proposta d’ICV compromisos: 
 
Iniciar expedient perquè l’ewco9la –bressol tingui més tarifa social- 
Pàgina web municipal: revista municipal explicació detallada de bonificació i exempcions a les 
ordenances.  
Portar una modificació per les fires. 
 
La regidora Sra. Moreno en representació del grup municipal d’ERC manifesta literalment el 
que segueix: ERC s’abstindrà en aquest punt. 
 
I per què ens abstindrem? Perquè segurament si estiguéssim en el govern faríem polítiques per 
tal que les taxes poguessin reduir-se. Tornem a repetir una vegada més que si s’apliqués el 
porta a porta a tot el municipi es podria reduir la taxa d’escombraries. 
 
Aprofitant l’avinentesa, els recomano que mirin una entrevista que tv3 i el punt han fet avui al 
Director de l'Agència de Residus de Catalunya, Josep Maria Tost, on parla de les virtuts del 
porta a porta.  
 
Volem agrair al govern i també al grup municipal d’ICV per haver sabut negociar amb el govern 
i haver pogut incloure la tarificació social almenys a l’escola bressol. 
 
Quant a l’IBI i altres impostos volem felicitar al govern municipal per no haver-lo incrementat 
més que en el percentatge de l’IPC, però ens hem de començar a plantejar la possibilitat de 
rebaixar-ho i a ERC ens consta que s’està estudiant tant en l’àmbit d’organismes locals s com 
en seus parlamentàries vinculat a la possibilitat de la dació en pagament de les hipoteques. Si a 
hores d’ara i després que la bombolla immobiliària ja ha explotat i els béns immobles han 
baixat de preu, ens hem de començar a plantejar reduir l’IBI. 
 
Recordem que els ajuntaments som la primera administració que rep les demandes ciutadanes, 
la que millor hauria de conèixer les necessitats dels seus convilatans i la primera que hauria de 
preocupar-se i cobrir les seves necessitats. A Arenys de Mar, tenim la sort de ser uns dels 
pocs ajuntaments que tenim superàvit, el que ens ha de poder permetre salvaguardar l’estat del 
benestar tant feble en aquests moments. Per això on no arriben les instàncies superiors com la 
generalitat donat l’espoli fiscal que pateix el nostre país han de poder arribar els ajuntaments. 
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Per aquest motiu, la política fiscal i financera del nostre ajuntament ha de centrar-se en les 
necessitats socials del nostre poble. Ara més que mai els que s’ho poden permetre han de 
realitzar un esforç més gran per poder ajudar als que pitjor ho passen, els que no poden posar 
la calefacció perquè no poden pagar-la o els que han d’acudir a Càrites o creu roja, o caputxins 
per poder menjar. I una mica,nosaltres ho podem fer, si ens ho creiem. Podem pagar beques 
menjadors on la Generalitat no arriba, podem incrementar les partides a serveis socials,per 
aconseguir un poble socialment més just.  
 
El regidor Sr. Caldeira en representació del grup municipal de la CUP manifesta literalment el 
que segueix:  
 
Primer de tot, volem dir que el format actual de negociació de les ordenances fiscals i els 
pressupostos en dos blocs diferenciats no ens sembla la millor opció. La CUP entenem que 
seria molt més positiu fer-ho simultàniament i, si no es contempla l’opció, si més no canviar 
l’ordre; és a dir: primer definir les necessitats bàsiques dels arenyencs i, posteriorment, decidir 
com es financen col·lectivament els serveis bàsics que necessitem tots els vilatans.  
 
Aquest 2014 que ja tenim a tocar serà un any més de la crisi social i econòmica. Un any més 
que només és el principi d’una crisi sistèmica que no ha fet que començar. Una crisi global i 
local que va augmentant les conseqüències socials, humanes i econòmiques a la nostra societat. 
I l’Ajuntament, com una economia domèstica, ha de fer uns pressupostos equilibrats per cobrir 
les necessitats bàsiques dels vilatans per garantir els drets socials de tothom. 
 
La CUP a bastament hem parlat de treballar per la cohesió social. I si la volem mantenir i 
millorar, a banda d’informació i participació, ens caldran unes finances ben sòlides per poder-
ho fer. Perquè cada vegada més gent està al llindar de l’exclusió social. Però sense recursos 
propis, poc que hi podrem fer. 
 
La Generalitat del Principat retalla i paga tard. L'Estat redueix l’aportació, vol imposar una llei 
de reforma local que es carrega la institució més propera al vilatà i, de facto, ens té 
intervinguts. I recordem que és el mateix estat que rescata la banca, també amb els diners dels 
arenyencs, i no li cau la cara de vergonya ni quan es compra un mirall i s’hi veu reflectida la 
màfia. Per tant, els únics ingressos que de moment podem considerar raonablement segurs són 
aquells que recapta l'Ajuntament directament: les ordenances fiscals. Són el nostre concert 
econòmic. Però hem de ser clars en afirmar que aquesta situació no la solucionarem fins que 
les administracions catalanes siguin les úniques recaptadores dels impostos que paguem. 
Actualment els impostos dia rere dia marxen cap a Espanya sense retorn. 
 
No podem seguir ofegant una ciutadania que paga i veu com els seus impostos es tradueixen 
en retallades. Creiem que, sobretot, el que cal és augmentar els ingressos públics i no pas 
retallar-ne les despeses. És per això que apostem per no augmentar indiscriminadament la 
pressió fiscal als arenyencs en general i sense cap criteri social, humà i no especulatiu; fent-ho 
així, el que aconseguiríem és fer pagar el preu de la crisi als més dèbils. No podem ofegar les 
economies domèstiques més precàries. Cal bonificar els impostos així com els costos de 
determinats serveis, les taxes, per les persones que més pateixen les conseqüències de la crisi. 
D’altra banda, la crisi econòmica està afectant també les finances municipals amb les rebaixes 
d’ingressos tal com hem dit pel que fa a transferències de l’estat però també pels impostos i 
taxes que ja no percebem per obres, plusvàlues o activitats; uns ingressos vinculats a la 
construcció, l’especulació i la destrucció del territori que ens van fer viure en la bombolla de 
l’abundància i el dóna-me’n dona-me’n. Però aquests ingressos ja no els tenim, i segurament 
per molt de temps. I tot això passa quan una part del poble d’Arenys necessita més que mai la 
protecció de l’administració municipal.  
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I en aquest moment de vaques magres també a les arques municipals és quan l’equip de govern 
adopta una mesura populista com és el fet de congelar alguns impostos. Des del parer de la 
CUP amb mesures com aquestes no estem atenent les necessitats reals de qui ho passa 
malament i que no pot contribuir ni amb aquesta congelació. Només fent una tarifació en 
funció de la renda podrem acabar fent unes ordenances fiscals realment cooperatives. 
Congelant alguns impostos el que fem és congelar alguns ingressos. I com ens ho farem per 
garantir uns serveis públics de qualitat sense augmentar els ingressos? D’on han de sortir 
aquests ingressos? Nosaltres creiem que en primer lloc d’aquells qui s’han enriquit els darrers 
anys amb operacions especulatives en l’àmbit financer, immobiliari i especulant amb el territori. 
I també fent pressió perquè l’estat persegueixi l’evasió de capitals a l’estranger en paradisos 
fiscals, i es despleguin noves polítiques fiscals que gravin les grans fortunes i especialment les 
transaccions de capital. 
 
Per tot això, la proposta que defensem la CUP per les taxes i ordenances fiscals del 2014 se 
centren en la protecció d’aquells que pitjor ho estan passant amb l’establiment de beneficis 
fiscals per aquelles economies domèstiques amb menys ingressos. I això implica una fiscalitat 
més progressiva i, per tant, passa per demanar més solidaritat a aquelles economies amb més 
ingressos. Cal redistribuir la riquesa. Creiem que és un esforç imprescindible si es vol 
assegurar la prestació de serveis sobretot per aquells arenyencs que més ho necessiten així 
com per no empitjorar la tresoreria municipal. En resum: les polítiques d’universalització de les 
ajudes és una fórmula caduca. Així, a tall d’exemple, ser jove, jubilat o família nombrosa no 
hauria de ser una condició indiscutible per atorgar una bonificació de manera universal i directa 
sense conèixer la situació econòmica real d’aquestes persones. Cal bonificar qui ho necessita, 
sí, però fent prestacions en funció de la renda. 
Per tot el que hem exposat, la CUP ens plantegem cinc principis bàsics per les ordenances 
fiscals: 
• Bonificacions per a les famílies més desafavorides en funció de la renda. 
• Augment de la progressivitat a les taxes i impostos: qui més té, més paga. 
• Una racionalització de les mateixes. 
• Fer un procés d’informació pública i de participació que permetés als vilatans opinar, 
proposar i decidir quin model d’OOFF ha de regir la nostra vila (A. Munt). Les assemblees de 
zona, o de vila, són una bona eina per trencar les barreres entre la política institucional i la 
resta del poble.  
• Reclamar que el que realment necessitem és la independència dels Països Catalans per 
poder tenir una política fiscal pròpia i no dependre de les limitacions que ens imposin des de 
fora. Ens cal la sobirania fiscal. 
Respecte a la modificació de les ordenances que es proposa, anirem desgranant aquells 
aspectes que creiem més rellevants. 
 
IMPOSTOS 
1. IBI: aquest és l’impost més important de l’Ajuntament i que, per tant, condiciona els 
ingressos municipals. És un impost retributiu que paga qui té propietats, però se’n beneficia 
tothom. 
� Pensem que cal fer una bonificació del 50% als propietaris amb menys recursos de la 
vila. I per conèixer la necessitat només hi veiem una opció: disposar de la informació de la 
renda. 
� Proposem una bonificació del 90% a immobles urbans ubicats en àrees de la població 
amb activitats primàries. Aquesta iniciativa va dirigida a la preservació del territori i el paisatge 
a partir de bonificar les poques explotacions agràries que encara queden a la vila.  
� La CUP defensem una gestió energètica sostenible amb el territori i que ens encamini a 
assolir l’autonomia als edificis municipals i, com a objectiu final, assolir la sobirania energètica, 
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també. Bé; tot això ho exposem perquè pensem que cal fer una bonificació del 50% per edificis 
amb sistemes d’aprofitament i generació d’energies alternatives. 
� Amb tot, veiem positiu mantenir el 50% de bonificacions per habitatges de protecció 
oficial.  
� Paral·lelament al debat estricte d'ordenances fiscals, la CUP pensem que cal  un clar 
toc d’atenció als còmplices del sistema i agents afavoridors de l’especulació sobre el territori 
basada en el maó i és per això que proposem redactar un Reglament de Pisos Buits, més enllà 
d’aquestes ordenances, amb l’objectiu d’augmentar el parc d’habitatges de lloguer. I, alhora, 
demanem al govern municipal que faci passos endavant o, a banda que s’exigeixi un recàrrec als 
immobles d’ús residencial que es trobin buits, si algun propietari el vol mantenir buit, doncs 
cap problema: proposem un recàrrec del 50% de la quota de l’IBI per els habitatges que 
permanentment estan desocupats. I si el propietari és una entitat financera, el gravamen ha de 
ser d’un 100%. Com a vila i com a país no podem permetre que hi hagi habitatges buits i, 
alhora, gent que dormi al ras o en habitatges en condicions infrahumanes. 
� Un altre aspecte que també cal fer saber i que suposa una pèrdua d'ingressos és el fet 
que l’empresa que gestiona les autopistes, ACESA, per ordre judicial, en queda al marge quan 
aquesta desenvolupa una activitat econòmica potent amb els tres peatges que tenim al nostre 
terme municipal. En aquest cas, pensem que cal denunciar aquestes practiques de connivència 
entre la Justícia i el capital financer. 
� Hi ha un darrer aspecte de l’IBI on no estem d’acord i que és especialment remarcable. 
Pensem que haurien de ser susceptibles de rebre bonificacions, i en aquestes ordenances no es 
contemplen, les famílies monoparentals, si es constata que aquestes per renda ho necessiten. 
Així, pensem que cal equiparar-les, a efectes de bonificacions, a les famílies nombroses.  
 
2. IAE: Respecte a l'IAE, que aquestes ordenances no modifiquen, volem recordar 
que amb un govern espanyol del PP aquest impost es va pràcticament eliminar, i això va 
suposar una forta davallada en els ingressos municipals i va obrir la porta de bat a bat a 
l’especulació del territori. Pensem que tota aquella activitat econòmica que suposa un benefici 
pel simple fet de fer-se a la vila, hauria de contribuir de manera especial a les finances 
municipals, i més en la situació actual. 
Així, actualment, només paguen l’IAE aquelles empreses amb ingressos superiors a 1M d’€. A 
Arenys, una. D’aquest impost en queda al marge ACESA i també MERCADONA. Ni amb això 
ens beneficiarà Mercadona!  
També pensem que caldrà exigir garanties a les empreses que s’estableixin a la vila i cobrin 
alguna bonificació de l’Ajuntament (Article 4.6: bonificació del 50% durant els primers 5 anys), 
perquè si marxen, retornin els beneficis com les bonificacions, terrenys o altres ajudes.  
 
3. I respecte a l’ordenança número 4 reguladora de l’impost sobre l’increment del 
valor dels terrenys de naturalesa urbana (plusvàlua), valorem positivament que quan hi hagi una 
dació en pagament el subjecte passiu, o sigui l’entitat hipotecària que, en definitiva, és una de 
les principals causes que porten a l’inquilí a tenir l’aigua al coll, assumeixi l’import de l’impost. 
No deixa de ser, malgrat tot, una mesura que no resol, però, el problema de fons, i és que 
moltes persones perden el seu habitatge que passen a mans d’entitats bancàries especuladores 
i sense escrúpols. 
 
TAXES 
� Respecte a la taxa del cementiri municipal (OF8), pel que fa a l’ús del tanatori, hi haurà 
un augment del 2,9 per acabar assolint 286 euros. Aquest augment, així com nous preus per a 
noves taxes, ve donat perquè aquest servei és gestionat des d’una empresa externa podent-lo 
assumir el propi ajuntament. Aquí aprofitem per dir que hi ha hagut darrerament una licitació 
pública, que tot i que a dret a llei l’oposició no n’hem d’estar informats, ens hagués agradat 
estar-ne al cas. 
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� Sobre la taxa per la prestació del servei de residus municipals (OF12), l’any passat 
ja vam felicitar l’equip de govern per haver fet seva la proposta de la CUP que fa referència al 
fet que hi hagi bonificacions per aquelles persones que facin ús de la deixalleria municipal així 
com per qui pugui demostrar que utilitza l’autocompostatge per tractar les restes orgàniques 
de les deixalles. I ara, també veiem amb bons ulls que tota la tipologia de locals, comercials, 
també acabin tributant. 
� I lligat amb aquesta taxa, pensem, però, que aquesta genera un greuge comparatiu a 
l’hora d’equiparar el preu que un usuari particular ha de pagar per rebre aquest servei, que són 
121 euros de preu base, amb activitats de caire econòmic com és un despatx, una parada del 
mercat, una oficina bancària o un comerç. Entenem que hi ha una clara diferència entre uns i 
altres; a darrere un particular no hi ha una activitat econòmica i un residu generat per 
aconseguir un benefici. No compartim, doncs, aquest punt. 
Sobre l’ordenança número 16, reguladora de la taxa del servei de mercat, així com per 
l’ordenança número 7 que regula l’expedició de llicències pel mercat dels dissabtes, pensem 
que hagués estat interessant establir bonificacions de fins a un 50% per aquelles parades que 
venguin productes de quilòmetre 0, així com per aquelles que ofereixin productes sense la 
intervenció de cap intermediari. 
I respecte a la taxa 16 un altre aspecte que sorprèn és que per fer un ús no lucratiu d’un espai 
municipal com pot ser alguna sala del Calisay, costi entre 20 i 30 euros, depenent de l’espai i, 
en canvi, per l’ús d’un espai municipal com és el mercat, on hi ha una activitat econòmica al 
darrere, costi entre 49 i 108 euros. Amb això, a banda de qüestionar el funcionament actual 
del mercat, que no ve a tomb ara, el que si cal denunciar és aquesta dispersió de preus a l’hora 
de fer ús d’un espai municipal. Pensem que cal corregir-ho. 
� Pel que fa a l’ordenança fiscal número 33 que fa referència al preu públic pel servei 
d’atenció domiciliària, no la compartim perquè defensem la concepció d’una sanitat pública 
moderna, identificable amb la ciutadania, en aquest cas amb qui té necessitats específiques 
d’atenció domiciliària, i amb les aspiracions universals de la salut de tots i totes les ciutadanes 
amb un servei d’atenció domiciliari equitatiu, gratuït i de qualitat. Des de la CUP denunciem 
que la crisi no pot ser l’excusa per carregar-se les millores aconseguides després de molts anys 
d’esforços i lluites; que els treballadors i treballadores d’aquest país no volem pagar els plats 
trencats per una mala gestió d’un servei públic, i el que encara menys volem fer és reforçar la 
concertació o privatització de la sanitat desmantellant la pública. És per aquests motius que des 
de la CUP no haguéssim regulat aquest preu públic. 
Per acabar, la CUP defensem amb aquesta intervenció una redistribució de la riquesa per 
contribuir a conquerir més quotes de justícia social. Volem dur a terme una transformació 
social, que entenem necessària per assolir l’alliberament nacional dels Països Catalans. Alhora, 
pensem que cal trobar sortides a la situació de crisi que patim actualment i que res fa pensar 
que sigui de curta durada. Així doncs, caldrà que qui té més doni més. I caldrà que aquest 
15,4% d’arenyencs sense feina puguin tenir assegurats els serveis bàsics. I treballarem perquè 
tots aquests serveis estiguin municipalitzats i no es deixin en mans d’empreses privades 
mitjançant externalitzacions. 
 
Tampoc no ens estarem de dir que mentre ens estem trencant les banyes per aconseguir 
ingressos, l’estat ens fa pagar 2.323.342,48 EUROS d’unes sentències per una mala gestió 
d’antics responsables i tècnics de l’Ajuntament. 
 
Per la CUP però, més enllà de les legitimitats i deures, la prioritat és encarar la crisi amb feina i 
sense excuses, cadascú des de l’òptica que sigui. Nosaltres ho fem des d'una òptica d’esquerres 
i independentista, així com de manera responsable i realista.  
 
Per tot plegat, la CUP manifestem el nostre desacord amb la proposta del govern municipal i 
és per això que no hi podem votar a favor. 
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Las regidora Sra. Roig en representació del grup municipal d’ICV manifesta literalment el que 
segueix:  
 
Realment, hem de reconèixer que aprovar les ordenances fiscals en els temps que corren no 
és tasca fàcil. . Creiem que és just que ho diguem. 
 
El paper del govern, fos quina fos l’aposta, era ben complicat. Són temps difícils, marcats per un 
context de ferotge crisi econòmica que ho colpeja tot.  
 
És temps de la caiguda d’ingressos fins fa alguns anys importants, de disminució de les 
inversions públiques, de retallades en les subvencions rebudes de la Generalitat per finançar els 
serveis locals, d’increment de despesa injusta que s’imputa als ajuntaments. 
 
El deute pendent de la Generalitat amb Arenys, arriba gairebé en aquests moments als 900 mil 
euros, tot i que sembla que en el fons de liquiditat, podrien començar a entrar-ne un 400 mil.  
 
Pel que fa al conegut PUOSC 2013 , el Pla Únic d'Obres i Serveis de la Generalitat, que 
habitualment ha servit per subvencionar despeses importants als ajuntaments, en aquests 
moments està del tot aturat.  Tampoc hi ha línia consignada aquest any per a la Llei de Barris. I 
pel que fa a l'aportació de l'estat, tot fa pensar que no augmentarà, i que fins i tot al contrari 
podria baixar un petit percentatge.  
 
És temps de menys recursos al finançament local, d’impacte de les pujades de l’iva, i de poc 
marge de maniobra dels ajuntaments a l’hora d’establir prioritats polítiques d’acord amb les 
necessitats bàsiques de la ciutadania. 
 
És evident, que el govern no podia fer miracles. Hi ha el que hi ha, i tot i que ara probablement 
ens seria molt senzill fer un discurs dient que s’haurien d’abaixar els impostos i les taxes, 
creiem que no seria gens responsable assumir-ho d’aquesta manera. 
 
La majoria de vilatans veuran congelada la pressió tributària perquè l'aposta que s'ha fet, és la 
de congelar els principals impostos recaptatoris com son l'IBI (l'impost de bens immobles), 
l'IAE (l'impost d'activitats econòmiques), el de vehicles, escombraries.... impostos que suposen 
entorn al 70%  dels ingressos de l'Ajuntament. La resta de taxes, s'apujaran l'IPC, un 1'5% amb 
l'excepció de la taxa de la grua, que té un increment superior, l'impost d'obres, que augmenta 
un 3'82%, i la taxa del cementiri que s'apuja gairebé un 3%,  
 
En un moment com l'actual en què 1.149 arenyencs i arenyenques,  s'han quedat a l'atur amb 
dades d'aquest octubre, en línia d'ascens entre   el col·lectiu de majors de 45 anys, i les dones,  
i on hi ha un percentatge elevadíssim de vilatans que ja no cobren cap subsidi de desocupació, 
és imprescindible que l'Ajuntament adapti la seva proposta d'ordenances a la dura realitat 
social i avanci com ja hem vingut dient des d'Iniciativa els darrers anys, en el model de la 
tarifació social", que ja s'aplica a diversos municipis del país.  
 
Per tots aquest motius,  ICV ha fet fins a 10 propostes al govern, en aquesta línia per tal que en 
la proposta d'ordenances es prevegin ajudes vinculades al pressupost per al pagament d'aquests 
impostos a les famílies en pitjor situació econòmica, i que s'avanci de manera decidida en la 
tarifació social, fixant preus progressius en funció dels ingressos.  
 
Valorem que la proposta d’acord d'Ordenances Fiscals que avui es porta a aprovació contingui 
algunes de les propostes que aquest grup municipal va exposar i presentar per escrit a la 
reunió que el regidor d'Hisenda Ramon Vinyes va mantenir amb nosaltres. Hem de dir que no 
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al 100% de la manera que nosaltres haguéssim volgut, però al menys amb declaració de 
voluntat política i que queda per escrit. Creiem que s'ha dut a terme una bona línia de treball.  
 
Pel que fa a la proposta més important que hem anat fent des de fa més de dos anys, com és la 
de l’aplicació de la tarifació social a certs preus públics, avui creiem que és un pas important 
que s'acordi que s'aplicarà aquest sistema a l'Escola Bressol Municipal Els Colors a partir del 
curs vinent, fet que haurà de permetre que les famílies paguin el preu del servei d'acord amb la 
seva renda.  
 
Nosaltres havíem proposat també d'estendre-ho a l'Escola de Música, al Poliesportiu Municipal 
Fondo de les Creus, a l'Escola d'Adults i a d'altres serveis, però  seguirem insistint. Avui 
valorem altament el compromís del govern a iniciar aquest camí des de la perspectiva de la 
redistribució de la riquesa, tenint en compte els criteris de renda, i de situació personal i 
familiar.  
 
També valorem en aquest cas no per escrit sinó oralment, la voluntat de la Regidora de Serveis 
Socials per a la vinculació d'una bossa al pressupost del 2014 . per a les famílies sense recursos 
a complir les seves obligacions tributàries, per a unitats familiars que tenen tots els seus 
membres a l’atur i que no perceben cap prestació, o alguna de més ponderada per a les unitats 
familiars que tenen tots els seus membres a l’atur però amb prestació, com també per a 
famílies desnonades.  
 
Com també que s'hagi acceptat la proposta que hem fet que hi hagi una disposició que 
estableixi l'obligació de l'Ajuntament de realitzar una informació pública suficient a la població 
de totes les bonificacions, i exempcions recollides a les ordenances fiscals.  
 
Hem demanat també que es posi sobre la taula una nova ordenança que reguli les fires que han 
proliferat a la nostra vila, perquè hi ha força aspectes que estan creant greuges comparatius a 
les diferents organitzacions com a les que fa directament l'Ajuntament, i tenim la promesa oral 
per part del regidor Vinyes, que es farà al ple del mes de desembre. 
 
Vam suggerir també pujar fins a un 21% l'impost a les entitats financeres que tene els caixers 
automàtics al carrer per ocupació de via pública. Ho proposàvem d'aquesta manera tant clara:  
des de l'inici de la crisi la banca ha acomiadat al 21% dels seus treballadors, fet que comporta 
un augment de l'ús dels caixers automàtics en els mateixos termes. Aquesta opció no s'ha 
tingut en compte, al·legant que no es podia fer un informe tècnic del mateix. 
 
Ens hauria agradat tenir més informació del negociat que s'ha dut a terme amb la 
concessionària del Cementiri Cabre i Junqueras per ampliar el servei de gestió. Creiem que 
encara que tal i com se’ns ha dit, no calia que es fes públic per l'import de la contractació,  
pensant en els principis de transparència i d’igualtat, calia informar-ne si més no al perfil del 
contractant del web municipal, com també explicar-nos-ho als grups polítics que estem a 
l’oposició. En aquest sentit,  l’augment i els canvis produïts a l'Ordenança reguladora de la taxa 
del cementiri no els podem compartir. 
 
Pel que fa a l’augment de la taxa, per retirada de vehicles abandonats o estacionats 
defectuosament o abusivament a la via pública, per adaptar-lo al cos real, amb una puja 
important, tot i que compartim el principi de pagar el cost real, haguéssim volgut més 
informació pel que fa al conveni amb COMSA que obliga a la concessionària al pagament de la 
retirada de cert nombre de vehicles per una quantitat determinada, i el cert és que no n'hem 
tret l'aigua clara. 
 
Han quedat també enrere les propostes que fèiem per bonificar l'IAE en els casos de 
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contractacions amb caràcter indefinit a treballadors residents al municipi, o bonificacions en la 
quota municipal per a subjectes passius que adeqüin les seves instal·lacions per a l’aprofitament 
d’energies renovables, però se’ns ha dit que era massa complicat. 
 
I per acabar, i tal com hem expressat al regidor d'Hisenda Ramon Vinyes, tot i que avui no es 
porti a ple la taxa de l’aigua, i davant la por que tenim alguns que repercuteixi sobre el rebut 
domiciliari la puja que hi ha hagut del subministrament en alta al Nord del Maresme deguda a la 
privatització d'Aigües Ter Llobregat, hem de ser capaços de no acceptar les pujades que de 
ben segur ja haurà proposat la concessionària Sorea que té el monopoli de l’aigua en alta i la 
baixa a la nostra vila, i en aquest sentit volem treballar una moció amb el màxim consens 
possible perquè no sigui d'aquesta manera. Al ple d'octubre la vam retirar de l’ordre del dia, a 
l’espera que en el decurs dels propers dies puguem parlar-ne x arribar a acords que no afectin 
els rebuts que paguem.  
 
Ens abstindrem, tot i que valorem i agraïm al govern que s’hagin tingut en compte algunes de 
les aportacions que ha fet Iniciativa, incorporant-les a les ordenances fiscals del 2014 i els 
instem a seguir treballar en el sistema de tarifació social sobre els preus públics dels serveis, els 
equipaments i les activitats municipals que presta l’Ajuntament, que s’ajusti per a cada persona 
a la seva renda individual o familiar i que cap ciutadà no pugui quedar exclòs per motius 
econòmics. En aquesta línia ens hi trobaran.  
 
El tinent d’alcalde Sr. Vinyes diu que respecte a l’IBI aquest depèn del valor cadastral, però 
l’Ajuntament dins els marges permesos incrementa o disminueix la quota en funció de les seves 
necessitats per poder fer front a les despeses. 
 
Respecte de moltes qüestions plantejades per la CUP no son temes  en els quals l’Ajuntament 
en tingui competència. 
 
L’ICIO només s’incrementa l’IPC. 
 
La tarificació social fa por entrar-hi de cop perquè pot ser que els ingressos no siguin els 
esperats i l’Ajuntament tingui un gran dèficit. Cal restar a l’espera de veuren els resultats que 
s’obtenen. De totes formes, el que no s’obté amb les tarfies, evidentment que haurà de sortir 
d’algun lloc i aquest és l’ajuntament. L’ajuntament tampoc hi podrà fer front si no obté uns 
ingressos. Per tant, és un tema complicat. 
 
Els caixes automàtics, per incrementar-los com es demana, segons els criteris tècnics cal 
justificar l’increment amb els mateixos criteris que per la OVP, no es poden valorar diferent el 
mateix concepte, atès que els beneficis o guanys que poden obtenir ja tributen per altres 
conceptes. 
 
El tema COMSA: pel servei de grua ens han de pagar 12.000 € any. 
 
Energies renovables: existeixen unes bonificacions, però caldria que no fos un sistema per 
deixar de pagar els IAE. 
 
L’aigua: la compra és més cara, per tant o se paga amb el consum o ha de sortir d’algun altre 
lloc. 
 
Sotmesa aquesta proposta a votació, s’aprova per majoria absoluta amb el sentit 
del vot següent: 
 
Vots a favor: 5 vots de CiU, 4 vots del PSC, 2 vots PP, 1 vot Bloc Municipal, 
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Vots en contra: 1 vot CUP  
Vots d’abstenció: i 3 vots d’ICV i 1 ERC 
 
El president aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 Vist i plau                                                                    La secretària per delegació  
L’alcalde  
 
 
 
 
 
 Estanislau Fors Garcia                                                   Teresa Icardo Paredes  
 
 
 


